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Voorbereiding Ecofin-raad op 20 november 1978 
(Conclusies van de coördinatiecommissie dd. 14 november 
1978, punt 1.1/ met concept-conclusies over het EMS, 
aangeboden b i j b r i e f van de s t a a t s s e c r e t a r i s van 
Ruitenlandse Zaken dd. 14 november 1978, n r . 307650; 
conclusies van de coördinatiecommissie dd. 24 oktober 
1978, punt 3.1, aangeboden b i j b r i e f van de staatsse
c r e t a r i s van Buitenlandse Zaken dd. 24 oktober 1978, 
nr. 289947) 

De m i n i s t e r - p r e s i d e n t v r aagt de m i n i s t e r s 
van Buitenlandse Zaken en van Financiën het onder
werp i n t e l e i d e n . 

M i n i s t e r Andriessen acht het w e i n i g z i n v o l 
i n d e t a i l i n t e gaan op technische kwesties a l s i n t e r 
v e n t i e t e c h n i e k e n . Het i s w e l l i c h t wel n u t t i g i e t s mee 
t e delen over de b i l a t e r a l e contacten d i e de afgelopen 
weken hebben plaatsgevonden. De i n d r u k bestaat dat 
iedereen b i j iedereen op bezoek i s geweest. De Benelux-
landen hebben b i j v o o r b e e l d met Italië gesproken. De 
tendens d i e u i t a l deze gesprekken naar voren komt, 
i s een g r o t e t w i j f e l of het VK een p o s i t i e v e b e s l i s s i n g 
z a l nemen. Wat b e t r e f t I e r l a n d h e e f t h i j de i n d r u k dat 
d i t l a n d , ongeacht de b e s l i s s i n g d i e het VK z a l nemen, 
b e r e i d i s om i n het EMS t e stappen, m i t s er meer sprake 
z a l z i j n van voldoende overdracht van middelen. I n d i e n 
het VK n i e t aan het EMS z a l meedoen, z a l het I e r s e 
pond devalueren. I n dat geval z a l I e r l a n d vragen om een 
verdubbeling van de gevraagde middelenoverdracht t o t 
400 min r . e . . Italië v r a a g t zeer ruime concessies ten 
aanzien van de marges en de overdracht van middelen, 
w a a r b i j men denkt aan zachte leningen met r e n t e b o n i f i 
c a t i e s en aan een andere p r i o r i t e i t s t e l l i n g binnen de 
bestaande fondsen. Het VK denkt i n dezelfde r i c h t i n g , 
maar g e e f t d a a r b i j de voorkeur aan algemene formules 
met k w a l i t a t i e v e afspraken. Italië v o e l t er weinig voor 
om wat b e t r e f t de verbrede marges i n een u i t z o n d e r i n g s 
p o s i t i e t e komen en denkt daarom aan marges van 6% aan 
beide kanten van de s p i l k o e r s . Spreker h e e f t de indruk 
dat de BRD aan I e r l a n d tegemoet w i l komen, doch dat d i t 
i n v e e l mindere mate voor F r a n k r i j k g e l d t . Naar z i j n 
verwachting z a l de Ecofin-raad geen eindconclusies op
leveren. De p o s i t i e s z u l l e n worden v e r d u i d e l i j k t en men 
z a l de marges aangeven waarbinnen de Europese Raad z a l 
kunnen b e s l u i t e n . De g r o t e vraag i s dan o f , i n d i e n b l i j k t 
dat n i e t a l l e l i d s t a t e n aan het EMS mee z u l l e n doen, 
moet v/orden g e s t r e e f d naar u i t s t e l van de b e s l i s s i n g 
of naar een EMS met minder deelnemers. Het i s haast 
ondenkbaar dat Bondskanselier Schmidt en president 
Giscard z u l l e n accepteren dat er op 1 j a n u a r i a.s. 
n i e t s gebeurt. 
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I n de recente ontmoeting met de vaste commissies van 
Financiën en Buitenlandse Zaken bleek dat de Kamer 
nauw b i j de o n t w i k k e l i n g e n betrokken w i l b l i j v e n . 
Voorts werd een waarschuwende v i n g e r opgestoken tegen 
t o e t r e d i n g t o t een systeem dat n i e t houdbaar b l i j k t . 
I s dat r i s i c o g r o o t , dan zou het systeem beter l a t e r 
van s t a r t kunnen gaan. De Kamer w i l nog een debat, 
w a a r s c h i j n l i j k op 30 november a.s.. Spreker i s daar 
n i e t zo g e l u k k i g mee, omdat d i t de manoeuvreerruimte 
voor de Europese Raad zou kunnen beperken. H i j merkt 
t o t s l o t op dat h i j z i c h kan vinden i n de voorgestelde 
concept-conclusies i n b i j l a g e 1 van de conclusies van 
de coördinatiecommissie van 14 november 1978. 

De m i n i s t e r - p r e s i d e n t s t e l t voor de verdere 
d i s c u s s i e t e concentreren op deze concept-conclusies. 

M i n i s t e r Van der Klaauw w i j s t op de g r o t e 
problemen d i e z i c h z u l l e n voordoen, i n d i e n n i e t a l l e 
l i d s t a t e n aan het EMS deelnemen. De a c h t e r l i g g e n d e 
gedachte i s steeds geweest dat a l l e l i d s t a t e n zouden 
meedoen. Zo n i e t , dan v e r s t e r k t d i t de c e n t r i f u g a l e 
t e n d e n t i e s i n de Gemeenschap. Spreker z i e t dan twee 
mogelijkheden: of u i t s t e l van de b e s l i s s i n g , of proberen 
v a n u i t de h u i d i g e slang t e komen t o t een w i s s e l k o e r s 
arrangement, dat geen c u i d e l i j k communautair k a r a k t e r 
h e e f t , maar w a a r b i j de s t a b i l i t e i t voorop s t a a t . D i t i s 
de p o l i t i e k e vraag waar men nu voor s t a a t . 

De m i n i s t e r - p r e s i d e n t meent dat het door 
m i n i s t e r Van der Klaauw aangeroerde punt b i j de bespre
k i n g van de c o n c l u s i e s kan worden behandeld en s t e l t 
voor de b l z . , 1 en 2, voorzover b e t r e k k i n g hebbend op 
het wisselkoersarrangement, t e bespreken. 

M i n i s t e r Van Aardenne h e e f t geen moeite met 
de voorgestelde c o n c l u s i e s a l s weergave van de Nederlandse 
p o s i t i e i n eerste t e r m i j n . Het probleem i s de keuze 
tussen het s t r e v e n naar r e s u l t a a t op zo k o r t m o g e l i j k e 
t e r m i j n of naar een g e o g r a f i s c h gezien zo ruim m o g e l i j k 
systeem. 

M i n i s t e r De Koning meent dat de passage op 
b l z . 5 van de concept-conclusies, waarin sprake i s van 
het voorkomen van een m o g e l i j k e inward-lookingness van 
het systeem, nader u i t g e w e r k t d i e n t t e worden voor wat 
b e t r e f t de p o s i t i e v e en negatieve aspecten voor derde 
landen. 

S t a a t s s e c r e t a r i s Van der Mei merkt op dat d i t 
het voornemen i s van de interdepartementale werkgroep. 
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M i n i s t e r Van der Stee d e e l t mede dat m i n i s t e r 
E r t l voornemens i s de Landbouwraad, i n geval van een 
goede a f l o o p van de EMS-besprekingen, eind december 
b i j e e n t e roepen om de gevolgen voor het landbouwbeleid 
t e evalueren. M i n i s t e r E r t l w i l voorkomen dat de mone
t a i r e compenserende bedragen t e hoog oplopen. Spreker 
h e e f t met d i t voornemen ingestemd. 

M i n i s t e r Andriessen merkt op dat de mogelijke 
gevolgen voor het landbouwbeleid helder voor ogen moeten 
staan, voordat b e s l i s s i n g e n over het EMS worden genomen. 

M i n i s t e r Van der Stee merkt op dat door het 
m i n i s t e r i e van Landbouw en V i s s e r i j een n o t i t i e h i e r 
over i s v o o r b e r e i d . I n b e g i n s e l h e e f t het EMS een n e u t r a a l 
e f f e c t op het landbouwbeleid, m i t s de adequate aanvullende 
b e s l u i t e n worden genomen. Spreker z a l een n o t i t i e l a t e n 
o p s t e l l e n voor de vergadering van de REZ van 1 december, 

D e m i n i s t e r - p r e s i d e n t s t e l t de volgende 
co n c l u s i e s voor: 

a. De raad aanvaardt de samenvatting en c o n c l u s i e s inzake 
het EMS ( b i j l a g e I b i j de c o n c l u s i e s van de coördinatie
commissie van 14 november 1978). 

b. De i n t e r d e p a r t e m e n t a l e werkgroep EMS z a l , voor de 
ver g a d e r i n g van de REZ van .1 december a.s. , de para
graaf over de externe e f f e c t e n van het EMS op derde 
landen nader u i t w e r k e n . 

c. M i n i s t e r Van der Stee z a l , voor de vergadering van 
de REZ van 1 december a.s., een n o t i t i e rondzenden 
over de gevolgen van het EMS voor het gemeenschappelijk 
landbouwbeleid. 

d. De d i s c u s s i e over de u i t e i n d e l i j k e o p s t e l l i n g ten 
aanzien van het EMS wordt v o o r t g e z e t i n de vergade
r i n g van 1 december a.s.. 

De raad b e s l u i t a ldus. 

De m i n i s t e r - p r e s i d e n t s t e l t vervolgens de 
gekozen moet worden voor een 
d i e een opstap naar de EMU kan 
een o p t i e van meer beperkte 

vraag t e r d i s c u s s i e of 
communautaire r e g e l i n g 
betekenen, danwel voor 
s t r e k k i n g . 

M i n i s t e r Van Aardenne w i j s t op het a l t i j d 
aanwezige belang van Nederland b i j een convergentie 
van de economieën en een zo groot mogelijke markt 
i n Europa. De beoordeling van het EMS zou mede i n d i t 
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l i c h t moeten geschieden. Spreker i n f o r m e e r t naar de 
mening van m i n i s t e r Andriessen over de vraag of 
Nederland moet streven naar een zo groot mogelijke 
convergentie van de economieën i n een geografisch 
beperkt EMS, w a a r b i j Nederland i n f e i t e met een aan
t a l slanglanden t o t d i e convergentie zou kunnen komen 
of dat het v e r s t a n d i g i s b i j v o o r b e e l d een h a l f j a a r 
de t i j d t e nemen en de zwakkere l i d s t a t e n e r b i j t e 
betrekken. Wat i s ook het r e a l i t e i t s g e h a l t e van deze 
l a a t s t e benadering. 

M i n i s t e r Andriessen acht het p o l i t i e k van 
grote betekenis a l s het EMS communautair wordt opge
zet. D i t moet Nederland i e t s waard z i j n , m i t s het op 
k o r t e t e r m i j n wordt g e r e a l i s e e r d . Spreker h e e f t daar 
enig u i t s t e l voor over. I s het EMS n i e t op k o r t e t e r 
m i j n t e r e a l i s e r e n , dan zou het toch goed z i j n a l s 
F r a n k r i j k t o t de slang zou t o e t r e d e n . Hier zou dan 
wel i e t s omheen gebouwd moeten worden. Spreker s l u i t 
n i e t u i t dat het EMS van s t a r t zou kunnen gaan met 
8 landen, d.w.z. minus het VK. D i t i s b e t e r dan de 
h u i d i g e slang t e l a t e n v o o r t b e s t a a n . Het VK w i l 
e i g e n l i j k z i j n oude voorkeur voor het mandjessysteem 
er doordrukken, tegen het p a r i t y grid-systeem i n , dat 
door de meerderheid wordt voorgestaan. Het VK i s voor
stander van v e r p l i c h t e i n t e r v e n t i e s wanneer een bepaalde 
munt t e v e e l van het mandje zou gaan a f w i j k e n . De 
Bondsrepubliek v o e l t n i e t voor gedwongen i n t e r v e n t i e s ; 
wel voor een c o n s u l t a t i e v e r p l i c h t i n g . Spreker h e e f t de 
indruk dat de andere landen e l k a a r wel ergens kunnen 
vinden. Voor het VK i s d i t echter een erg hard punt. 
Daar komt nog b i j dat het VK, a l s men zou moeten i n t e r 
veniëren en a l l e e n de Duitse mark een afwijkende 
k o e r s - o n t w i k k e l i n g zou hebben, s t a a t op een n i e t v o l 
l e d i g toepassen van de h u i d i g e i n t e r v e n t i e s p e l r e g e l s 
t e n aanzien van terugkoop en r e n t e b e t a l i n g . D u i d e l i j k 
i s dat de k r e d i e t r e g e l i n g voor het VK van w e z e n l i j k 
belang i s . D u i t s l a n d en ook F r a n k r i j k z i j n evenwel 
n i e t b e r e i d het VK zover tegemoet t e komen. Wat be
t r e f t Italië l i g g e n de problemen v o o r a l i n de sfeer 
van de overdracht van middelen. Italië wenst verder 
r e n t e - b o n i f i c a t i e s en een g r o t e r e r u i m t e voor a f w i j 
kingen van de s p i l k o e r s . I n het gesprek met de Denen 
i s de vraag aan de orde geweest wat t e doen i n d i e n 
het VK b e s l u i t n i e t mee t e doen. Moet men het VK dan 
l i n k s l a t e n l i g g e n of d i e n t het toch op een of andere 
w i j z e b i j het systeem betrokken t e worden. Van 
Nederlandse kant i s toen weer het idee van de deelzones 
van het plan-Duisenberg naar voren gebracht. Van Deense 
z i j d e dacht men aan een of ander consultatiesysteem. 
Spreker i s ervan o v e r t u i g d d a t , z e l f s i n d i e n Nederland 
het Engelse standpunt ten aanzien van de i n t e r v e n t i e s 
zou o n d e r s c h r i j v e n , de Bondsrepubliek h i e r toch n i e t 
mee z a l instemmen. Wat Italië b e t r e f t z i j n de p o s i t i e s 
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n i e t e r g d u i d e l i j k . F r a n k r i j k l i j k t wel met de 
I t a l i a a n s e wens van een marge van 6% boven en 
beneden de s p i l k o e r s akkoord t e kunnen gaan. Ook 
Denemarken kan met deze o p l o s s i n g l e v e n . W e l l i c h t 
d i e n t Nederland i n d i e s i t u a t i e tegemoetkomend t e 
z i j n , z i j h e t d a t s p r e k e r l i e v e r zou z i e n d a t men 
n i e t voor d i e v r a a g g e s t e l d wordt. Nodig i s wel de 
e i g e n p o s i t i e i n d i t verband van t e v o r e n a f t e 
wegen; h e t z e l f d e g e l d t t e n a a n z i e n van een t i j d e l i j k e 
v e r b r e d i n g i n de marges, waar Italië ook aan denkt. 

M i n i s t e r Van der Klaauw merkt op d a t 
premier A n d r e o t t i h e e f t g e s t e l d d a t i n d i e n met g r o t e 
marges zou kunnen worden begonnen, deze g e l e i d e l i j k 
v e r k l e i n d kunnen worden. 

M i n i s t e r A n d r i e s s e n w i j s t v o o r t s op de 
k w e s t i e van de k r e d i e t v e r l e n i n g . Op de e e r s t e p l a a t s 
z i j n e r i n v e r s c h i l l e n d e l i d s t a t e n w e t t e l i j k e problemen. 
D i t g e l d t ook voor N e d e r l a n d . De Kamer s t a a t met name 
k r i t i s c h t e g e n o v e r m i d d e l l a n g e - t e r m i j n k r e d i e t v e r l e n i n g . 
I n d i e n deze zou kunnen worden g e p l a a t s t i n h e t kader 
van een w i j d e r e p o l i t i e k e E u r o p e s e d o e l s t e l l i n g , z a l 
de Kamer h i e r meer b e g r i p voor hebben. Op de tweede 
p l a a t s i s e r een v e r s c h i l i n i n t e r p r e t a t i e van de 
a f s p r a k e n t e Bremen voor wat b e t r e f t de omvang van 
de k r e d i e t e n . Sommige l i d s t a t e n menen d a t er 2 5 mld 
ECU's b e s c h i k b a a r moeten z i j n voor a l l e e n de d e b i t e u r e n . 
Andere d a a r e n t e g e n beschouwen d i t bedrag a l s h e t maximum 
voor de t o t a l e v e r p l i c h t i n g e n i n d i t k r e d i e t s y s t e e m . 
D i t l a a t s t e b e t e k e n t d a t e r 15 mld ECU's e f f e c t i e f voor 
de d e b i t e u r e n b e s c h i k b a a r z i j n . D u i t s l a n d en Nederland z i t t e n 
op deze l i j n ; Italië, I e r l a n d en h e t VK op de e e r s t e , 
I e r l a n d h e e f t wel t e kennen gegeven d a t h e t akkoord 
kan gaan met 2 5 mld ECU's, waarvan de ene h e l f t zou 
kunnen worden gegeven i n de vorm van k o r t o n c o n d i t i o n e e l 
k r e d i e t en de andere h e l f t i n de vorm van c o n d i t i o n e e l , 
m i d d e l l a n g k r e d i e t . Van N e d e r l a n d s e k a n t i s g e s t e l d 
d a t d i t v / e l l i c h t zou kunnen h e l p e n om h e t probleem 
van de omvang van de k r e d i e t e n op t e l o s s e n . S p r e k e r 
meent d a t d i t een voor Nederland n i e t o n - i n t e r e s s a n t e 
gedachte i s . Het mag i n i e d e r g e v a l n i e t zo z i j n dat 
de totstandkoming van een werkzaam en duurzaam systeem 
s c h i p b r e u k l i j d t op h e t punt van de k r e d i e t v e r l e n i n g . 

M i n i s t e r Van der Klaauw w i j s t op de e r n s t i g e 
p o l i t i e k e c o n s e q u e n t i e s i n d i e n h e t VK inderdaad n i e t 
zou meedoen of a l t h a n s n i e t v a n a f h e t begin zou meedoen. 
Spreker v r e e s t h e t e r g s t e voor de toekomst van de 
Gemeenschap, a l s de 8 zonder h e t VK doorgaan. De 
c e n t r i f u g a l e k r a c h t e n zouden h i e r d o o r v e r s t e r k t worden. 
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I n d i e n evenwel een z e t e l voor h e t VK open kan worden 
gehouden, l i g t de s i t u a t i e a n d e r s . O v e r i g e n s z a l , i n 
d i e n het VK n i e t van meet a f aan meedoet, d i t ook 
n i e t k o r t daarna h e t g e v a l z i j n . De B r i t s e v e r k i e z i n g e n 
s p e l e n h i e r b i j een r o l . S p r e k e r w i l v o o r a l e r v o o r 
waarschuwen h e t VK zonder meer i n de hoek t e z e t t e n ; 
de schade h i e r v a n zou g r o t e r z i j n dan wanneer een 
z e t e l wordt opengehouden. 

De m i n i s t e r - p r e s i d e n t i n f o r m e e r t wat m i n i s t e r 
Van der Klaauw zou a a n b e v e l e n , voor h e t g e v a l h e t VK 
b e s l u i t n i e t per 1 j a n u a r i 197 9 t o t h e t systeem toe 
t e t r e d e n . 

M i n i s t e r Van der Klaauw meent d a t premier 
C a l l a g h a n t i j d e n s de E u r o p e s e Raad n i e t i n een i s o l e 
ment g e b r a c h t mag worden. H i e r l i g t een t a a k voor 
Nederland. B o n d s k a n s e l i e r Schmidt z a l de totstandkoming 
van h e t EMS per l j a n u a r i 197 9 w i l l e n doordrukken. I n 
d a t g e v a l zou met een open s t o e l voor h e t VK moeten 
worden gewerkt, waar dan w e l de t o e z e g g i n g tegenover 
moet s t a a n d a t h e t VK l a t e r z a l t o e t r e d e n . 

De h e e r W e l l i n k w i j s t op de speech d i e 
premier C a l l a g h a n o n l a n g s h e e f t gehouden en w a a r i n 
h i j g e s t e l d h e e f t d a t i n d i e n een l i d s t a a t b e s l u i t 
n i e t mee t e doen, deze de andere n i e t zou moeten 
v e r h i n d e r e n v e r d e r t e gaan. S p r e k e r h e e f t s t e r k de 
i n d r u k d a t p r e m i e r C a l l a g h a n h i e r op de p o s i t i e van 
h e t VK d o e l d e . U i t h e t g e s p r e k met m i n i s t e r Healy 
h e e f t h i j begrepen d a t h e t VK, i n d i e n h e t t o t n i e t -
deelneming zou b e s l i s s e n , h e t w e l op p r i j s zou 
s t e l l e n , i n d i e n h e t i n de f o l l o w ~ u p en met name b i j 
de c o n c u r r e n t - s t u d i e s z a l worden b e t r o k k e n . 

M i n i s t e r Van d e r S t e e merkt op naar a a n l e i 
d i n g van hetgeen m i n i s t e r Van der Klaauw over de 
c e n t r i f u g a l e k r a c h t e n h e e f t gezegd, d a t deze s t e l l i n g 
ook omgedraaid kan worden. Men kan z i c h ook a f v r a g e n 
of de Europees g e z i n d e k r a c h t e n v e r s t e r k e n a l s h e t 
VK deelneemt. 

De heer Z i j I s t r a memoreert d a t h e t VK een 
h a l f j a a r na de o p r i c h t i n g van h e t slangarrangement 
d i t a l w e e r moest v e r l a t e n . M i n i s t e r B a r b e r , t o e n m a l i g 
C h a n c e l i o r of the E x c n e q u e r , z e i b i j d i e g e l e g e n h e i d 
nog een m o g e l i j k h e i d t e ' z i e n d a t h e t VK i n de s l a n g 
zou b l i j v e n , m i t s h e t voor onbepaalde t i j d over onbe
p e r k t e k r e d i e t e n , i n ponden en tegen een l a g e r e n t e 
voet, zou kunnen b e s c h i k k e n . Door de d a a r b i j aanwezige 
E a n k p r e s i d e n t e n i s d i t toen opgevat a l s een b e l e e f d e 
manier om mee t e d e l e n d a t h e t VK u i t de s l a n g moest 
stappen. De t i j d e n s de r e c e n t e b i j e e n k o m s t van de 
B a n k p r e s i d e n t e n i n B a z e l door h e t VK g e b r u i k t e formules 
l i j k e n z e e r s t e r k op de i n d e r t i j d door Barber g e b r u i k t e . 
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Spreker t r e k t h i e r u i t de c o n c l u s i e dat het VK n i e t 
wi] toetreden en dat het geen z i n h e e f t pogingen t e 
doen om het VK v i a concessies toch mee t e k r i j g e n . 
Men z a l ermee moeten l e r e n leven dat het VK nog 
n i e t mee z a l doen. Dan r i j s t de vraag of en hoe men 
de l a t e r e t o e t r e d i n g van het VK moet vergemakkelijken. 
Het VK z a l wel vragen om t e kunnen p a r t i c i p e r e n i n 
de c o n c u r r e n t - s t u d i e s en de kredietmechanismen. 
D i t l a a t s t e i s n i e t zo vreemd, omdat het VK h i e r nu 
ook a l deel aan h e e f t ; het zou echter n i e t mee mogen 
doen aan de verhoging van deze kredietmechanismen. 
Spreker h e r h a a l t t o t s l o t dat het voor hem v o l s t r e k t 
v a s t s t a a t dat het VK nu nog n i e t aan het EMS kan d e e l 
nemen . 

M i n i s t e r Van Aardenne b e g r i j p t dat de lege-
s t o e l - o p t i e voor het VK wel m o g e l i j k z a l z i j n , ook 
a l z a l het daarvoor een p r i j s w i l l e n vragen. Wat be
t r e f t de kredietmechanismen z a l het VK, evenals Italië 
en I e r l a n d , aan de h i e r b i j t e s t e l l e n voorwaarden moeten 
voldoen. Spreker merkt op dat de I e r s e economie er 
r e d e l i j k goed v o o r s t a a t ; d i t i n t e g e n s t e l l i n g t o t d i e 
van Italië. H i j v r a a g t z i c h af of en i n hoeverre voor 
de deelname van Italië b e t a a l d moet worden tegen de 
achtergrond van het r i s i c o d a t hiermee een zeer zwakke 
stee wordt binnengehaald, waardoor het arrangement i n 
de g r o o t s t e problemen kan komen. Waarom zou men n i e t 
ook moeten s t r e v e n naar een open s t o e l voor Italië? 
Dezelfde vraag i s s t r a k s aan de orde b i j de t o e t r e d i n g 
van Griekenland en P o r t u g a l t o t de Gemeenschap. 

M i n i s t e r Van der Klaauw merkt op dat i n het 
geval Italië het gevoel van n a t i o n a l e t r o t s een g r o t e 
r o l s p e e l t ; ook b i j Griekenland z a l d i t zo z i j n . 

M i n i s t e r De Koning meent dat men kan b e t w i j 
f e l e n of het Europese draagvlak voldoende s t e r k i s 
om de consequenties van het EMS t e verwerken. De_voor
s t e l l e n van Breinen komen voor een land a l s Italië 
zeker v i j f j a a r t e vroeg. Gezien de i n t e r n e p o l i t i e k e 
s i t u a t i e i s het voor Italië van g r o o t belang van meet 
af aan en met de nodige steun aan het EMS t e kunnen 
deelnemen. D i t zou de democratische krachten i n Italië 
kunnen v e r s t e r k e n . 

De m i n i s t e r - p r e s i d e n t merkt op dat premier 
A n d r e o t t i met het oog h i e r o p i n Luxemburg o p e n l i j k om 
f l i n k e steun vroeg. 

M i n i s t e r Van der Stee i s van mening dat een 
land a l l e e n geholpen kan worden a l s het dat z e l f w i l . 
H i j w i j s t op de m i l j a r d e n d i e Italië nog u i t Brussel 
te vorderen h e e f t . 
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M i n i s t e r Andriessen n e i g t e r t o e om, aan
gezien het p o l i t i e k e committment van Italië ten 
aanzien van de Gemeenschappen s t e r k e r i s dan dat 
van het VK, eerder aan Italië een u i t z o n d e r i n g s 
p o s i t i e toe t e kennen. Op z i c h i s het n i e t zo 
w e n s e l i j k de slang a l l e e n met F r a n k r i j k u i t t e 
breiden. Men kan s t e l l e n dat de v o o r s t e l l e n voor 
een EMS t e vroeg gedaan z i j n , maar het f e i t dat 
Giscard en Bondskanselier Schmidt deze v o o r s t e l l e n 
deden, l i g t er nu eenmaal. H i e r i n l i g t voor spreker 
ook een reden om het VK er zo snel m o g e l i j k b i j t e 
halen en het EMS zo ruim m o g e l i j k op t e z e t t e n . 
De I t a l i a a n s e eisen moeten u i t e r a a r d wel r e d e l i j k 
b l i j v e n . I n d i e n F r a n k r i j k en Denemarken akkoord 
gaan met de door Italië gewenste marges, h e e f t 
spreker a a r z e l i n g e n om Nederland op d i t punt t e 
i s o l e r e n . 

De heer Z i j I s t r a a d v i s e e r t om z i c h n i e t 
tegen marges van 6% t e v e r z e t t e n . Het v e r s c h i l 
tussen 4,5% en 6% i s n i e t zo g r o o t dat Nederland 
z i c h om deze reden moet i s o l e r e n . De economische 
en monetaire s i t u a t i e van Italië i s zo wanhopig, 
dat het land e i g e n l i j k i n geen enkel systeem kan 
meedoen. De w i j z i g i n g e n i n de wisselkoersen z u l l e n 
voor d i t land ook f r e q u e n t e r z i j n , er z a l m.a.w. 
sprake z i j n van een " c r a w l i n g peg". Italië z a l met 
6%-marges en een " c r a w l i n g peg" aan het EMS kunnen 
deelnemen. Men kan het land op d i t punt n i e t l a t e n 
zwemmen, het zou met of zonder het VK meegetrokken 
moeten worden. 

M i n i s t e r Van Aardenne komt t e r u g op de ^ 
k a n d i d a a t - l i d s t a t e n en v r a a g t z i c h af of deze b i j 
een a l t e g r o t e economische d i v e r g e n t i e t o t het EMS 
kunnen t o e t r e d e n . 

M i n i s t e r Andriessen acht d i t een op z i c h 
z e l f b e g r i j p e l i j k e r edenering, maar meent dat 
het b e s l u i t t o t u i t b r e i d i n g van de EG nu eenmaal 
genomen i s . Hoe een en ander beslag moet k r i j g e n 
i n het kader van het EMS i s hem evenwel n i e t d u i d e l i j k . 
Griekenland s t e l t d at het aan het EMS kan deelnemen. 
Voor Portugal acht spreker het u i t g e s l o t e n . 

De m i n i s t e r - p r e s i d e n t zou aan de gev/eide 
beschouwingen nog geen conclusies w i l l e n verbinden. 
De gedachten gaan v o o r l o p i g i n de volgende r i c h t i n g : 
het VK z a l w a a r s c h i j n l i j k n i e t aan. .het EMS deelnemen, 
maar Nederland i s n i e t tegen het openhouden van een 
s t o e l voor d i t land. Italië z a l wel w i l l e n deelnemen, 
maar a l l e e n op comfortabele voorwaarden. I n d i t 
l a a t s t e verband z i j n marges van 6% w e l l i c h t acceptabel. 
De tendens i s " l i e f z i j n voor Italië, zonder het land 
t e verwennen". De nadere i n v u l l i n g van de door Nederland 
u i t e i n d e l i j k i n t e nemen standpunten z a l plaatsvinden 
t i j d e n s de bijeenkomst van de REZ op v r i j d a g 1 december 
tussen 9 en 11 uur. 


